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    محمدصادق عابديني
شبكه سوم سيما قرار است بخشي از وصاياي 
شهدا را در قالب برنامه اي با عنوان »ستارگان 
راه« پخش كند؛ برنامه اي كه پيش از اذان ظهر 
و اذان مغ�رب از اين ش�بكه تلويزيوني پخش 
مي شود. ستارگان راه به سفارش سازمان هنري 
رس�انه اي اوج و به همت »س�يماي ققنوس« 
تهيه شده است؛ برنامه اي كه يك صداي آشنا 
بخش هايي از وصيتنامه يك ش�هيد را قرائت 
مي كند. علي اسماعيلي تهيه كننده و كارگردان 
»س�تارگان راه« در گفت وگ�و ب�ا »ج�وان« 
درباره اي�ن برنامه بيش�تر توضي�ح مي دهد. 
يكي، دو شبكه تلويزيوني، روزانه نگاهي 
گذرا به ش�هداي دوران دف�اع مقدس 
دارند، آيا می خواهيد نگاه خاص و ويژه اي 
به بحث وصايا  داشته باشيد، چطور شد 

كه اين موضوع را انتخاب كرديد؟ 
درباره شكل گیري برنامه بايد اين توضیح را بدهم 
كه در صداوسیما اين خلأ در بخش كنداكتور پخش 
ملاحظه شد كه جاي پرداختن به وصاياي شهدا در 
تلويزيون خالي است؛ وصايايي كه بسیاري از آنها 
گويا براي امروز ما نوشته شده اند. حضرت آقا نیز در 
بررسي سبك زندگي اسلامي به خصوص سخنراني 
كرمانشاه، چندين سرفصل را ارائه داده بودند. بر 
اس��اس اين س��رفصل ها كه به بیش از 50 عنوان 
رسید، ما 365 قس��مت كار تولید كرديم و تقريباً 

براي هر سرفصل، هفت قسمت تولید شد. 
چه موضوعاتي در وصيتنامه ها بيشتر 

به چشم مي خورد؟
وصاياي ش��هدا موضوعات گس��ترده اي را در بر 
مي گیرد، از وصاياي سیاس��ي گرفته و انتظارات 
شهدا از مسئولان تا مس��ائل معنوي، اجتماعي و 
پرداخت به موضوعاتي مانند حجاب. بر اس��اس 
س��رفصل هاي انتخاب ش��ده، بی��ش از 20هزار 
وصیتنامه را بررس��ي كرديم كه در نهايت 352 

وصیتنامه انتخاب شد. 
20هزار وصيتنامه عدد بزرگي است و 
قاعدتاً چندين ه�زار وصيتنامه ديگر 
هم هست كه شما در اختيار نداشته ايد، 
چطور به اين حجم وصيتنامه دس�ت 

پيدا كرديد؟
وصیتنامه ه��ا از طريق بنیاد ش��هید در اختیار 
ما ق��رار گرفته ب��ود، يعني خودش��ان 20 هزار 
وصیتنامه را انتخاب ك��رده و به م��ا دادند و ما 
هم بر اس��اس موضوعات و سرفصل ها بخشي از 

وصیتنامه ها را انتخاب كرديم. 
از هم�ان ابت�داي جنگ تا ب�ه حال، 
برنامه ه�اي متع�دد تلويزيون�ي به 
موض�وع ش�هدا پرداخته ان�د، براي 
اينكه حرف متفاوتي بزني�د، برنامه 

خاصي داشتيد؟
متأسفانه بسیاري از كارهايي كه درباره شهدا انجام 
شده دچار كلیشه و تكرار شده است. نمي خواستیم 
يك كار تكراري تولید كنیم. نظرمان اين بود كه 
بايد برنامه به نوعي باشد كه همه توجه ها را به خود 
جلب كند. براي همی��ن و با توجه به زيبايي هاي 
طبیعت كشورمان و جذابیت هاي بصري طبیعت، 
دوربین مان را به دل طبیعت برديم. چند ماه طول 
كشید تا لوكیشن هاي برنامه را در مناطق مختلف 
انتخاب كرديم و تصاوير اختصاصي تهیه شد. از 
ديگر مزيت هاي برنامه استفاده از نقاشي بود. در 
همان زمان فیلمبرداري هم وقتي مردم محلي يا 
حتي توريست هاي خارجي مي ديدند ما داريم از 
نقاش��ي در كنار فیلمبرداري استفاده مي كنیم، 

برايشان جذاب بود. 
يعن�ي محوري�ت تصوي�ري برنام�ه 

»ستارگان راه« طبيعت ايران است؟
بله، روي تصاوير بخش هايي از وصیتنامه ش��هدا 
خوان��ده مي ش��وند؛ حرف هايي كه ب��راي مردم 
آشناست. جالب است كه ما تا انتهاي متن مشخص 
نمي كنیم اين بخشي از وصیتنامه يك شهید است 

و در انتها، نام شهید را مي آوريم. 
گفته ش�ده برنام�ه داراي چهار فصل 
اس�ت، انتخاب اين فصل ها بر اس�اس 

موضوعات برنامه بوده؟
نه، در اصل بر اساس فصول طبیعت، چهار فصل 
برنامه تولید ش��د. مثلًا اگر قرار اس��ت برنامه ها 
در زمستان پخش ش��ود، از لوكیشني زمستاني 
استفاده شده است. بیش��ترين تلاش ما اين بوده 
اس��ت كه حرف ش��هید را در يك ويترين زيبا و 

جوان پسند ارائه كنیم. 

توليد برنامه چقدر زمان برد؟
كار »ستارگان راه« در اواخر سال 92 كلید خورد. 
چند ماه پیش تولید داشتیم و بعد وارد فیلمبرداري 
شديم. كار هم در تابستان سال 94 به پايان رسید. 
يكي از دلايلي كه تولید كار به طول انجامید همین 
بود كه مي خواستیم از تصاوير چهار فصل طبیعت 

ايران فیلمبرداري كنیم. 
گفتار متن برنامه را پرويز پرس�تويي 
خوانده اس�ت، علت انتخ�اب وي چه 

بود؟
خب، صداي پرويز پرستويي از جمله صداهاي 
آش��نا براي مردم ماس��ت كه تقريباً همه با آن 
خاطره دارند؛ خاطراتي از جنس آژانس شیشه اي 
يا فیلم باديگارد. اتفاقاً در زماني كه سراغ آقاي 
پرستويي رفتیم درگیر فیلم باديگار بود. از ديگر 
دلايل انتخاب صداي وي منحصر به فرد بودن آن 
است. از سوي ديگر پرويز پرستويي برادر شهید 
است و شايد بیان وصیتنامه يك شهید از زبان 
كسي كه رابطه اي با شهدا نداشته، نمي تواند به 
گیرايي و تاثیرگذاري ش��نیده شدن آن از زبان 

برادر شهید منجر شود. 
حرف و حديث هاي�ي درباره همكاري 
پرويز پرستويي با تلويزيون پيش آمده، 
وقتي پيشنهاد خواندن وصيتنامه ها را 

به وي داديد چه واكنشي داشتند؟
خیلي خوب بود، پذيرفتند و قبول كردند. كار هم 
به صورت ش��بانه روزي انجام مي شد و طي چند 
هفته آمدند اس��توديوي ضبط ص��دا و از صبح تا 
ديروقت پاي كار بودند. يكي از ويژگي هاي پرويز 

پرستويي خستگي ناپذيري وي در كار است. 
توليد برنامه »س�تارگان راه« با پروژه 

سينمايي »باديگارد« تداخل داشت؟
نه، تايمي بود كه درگیر بادي��گارد نبودند. ما هم 
تصاوير كار را گرفت��ه بوديم و نريش��ن كار باقي 
مانده بود. در آن بازه زماني آقاي پرستويي آمدند 
و نريشن را خواندند. از نكات برجسته همكاري با 
ايش��ان تعهد كاري وي بود كه در مصاحبه هاي 

قبلي ام هم به آن اشاره كردم. 
موضوع ديگري ك�ه در فضاي مجازي 
مطرح شد، بحث دستمزد اين بازيگر 
ب�ود، درب�اره اي�ن موض�وع توضيح 

مي دهيد.
متأسفانه ش��ايعاتي درباره اين موضوع در فضاي 
مجازي به راه افتاد. ابتدا بايد بگويم كه دستمزد 
پرداختي به ايشان بس��یار ناچیز بود. دوم اينكه 
اصلًا ايش��ان درباره دس��تمزد صحبت نكرد و ما 
بر اساس برآورد مالي پروژه دس��تمزدي را براي 
نريش��ن در نظر گرفته بوديم. بنده هم به عنوان 
تهیه كننده و كارگردان كار، با ايش��ان در ارتباط 
بودم و عیناً ديدم دستمزدي را كه دريافت كردند 
براي امور خیريه اي كه دنبال مي كنند، مانند كار 

مدرسه سازي صرف كردند. 
به نظر مي رسد مي ش�ود پرداختن به 
وصاياي شهدا را بيش از 365 قسمت 
ادام�ه داد، به دنبال تولي�د فصل هاي 

بعدي از »ستارگان راه« هستيد؟
خیلي دوست دارم كه اين اتفاق رخ دهد. خودمان 
هم درگیرش هستیم اما به اين فكر مي كنیم كه 
بايد حرف شهید را در يك قالب جديدتر ارائه كنیم 

كه با اين برنامه متفاوت باشد.

وصاياي شهدا موضوعات گسترده اي 
را در بر مي گيرد، از وصاياي سياسي 
گرفته و انتظارات شهدا از مسئولان تا 
مسائل معنوي، اجتماعي و پرداخت 
به موضوعاتي مانند حجاب. بر اساس 
سرفصل هاي انتخاب ش��ده، بيش از 
20هزار وصيتنامه را بررسي كرديم

رئيس صداوسيما خبر داد 

تشكيل كميته مشترك رسانه ملي با دولت 
براي پيگيري مشكلات مردم 

رئيس رس�انه مل�ي بر ل�زوم تعامل بيش�تر مي�ان دولت و 
رس�انه ملي ب�راي ح�ل مش�كلات م�ردم تأكيد ك�رد و از 
پيش�نهاد ايجاد كميته هاي كاري با دس�تگاه ها و نهاد هاي 
دولتي با ه�دف بالا ب�ردن اعتم�اد مردم و رفع مش�كلات 
آنه�ا به ويژه در زمينه ه�اي اقتصادي و معيش�تي خبر داد. 
دكترعلي عسكري در پنجمین همايش منش��ور رسانه بر لزوم 
عملكرد هنرمندانه صدا و سیما براي حفظ مرجعیت اين رسانه و 

پیگیري مطالبات مردم تأكید كرد. 
رئیس س��ازمان صداوس��یما با تش��ريح اوضاع كنوني ايران در 
منطقه و جهان گفت: ترامپ براي فشار همه جانبه به جمهوري 
اسلامي ايران در گام اول راهبرد خروج از برجام را در پیش گرفت 
و اين راهبرد ها در سرفصل هاي اقتصادي، فرهنگي، اجتماعي، 
سیاسي و... با هدف اعمال فشاركوتاه مدت بر ايران طراحي شده 
است. دولت امريكا مي كوشد دربازه زماني چند ماهه اين راهبرد 

كوتاه مدت را عملي سازد. 
وي با تأكید بر اينكه امسال چهلمین س��الگرد پیروزي انقلاب 
اسلامي است، گفت: دشمن تلاش مي كند دستاورد هاي نظام 
اسلامي را در اين 40 سال ناچیز جلوه دهد و ما بايد براي معرفي 
اين دس��تاورد ها و خنثي كردن توطئه دش��من تلاش كنیم و 
بر همین اساس رس��انه ملي برنامه اي ويژه براي چهلمین سال 

پیروزي انقلاب دارد.  
.............................................................................................................
خاطرات شهيد زهرابي، معطل ناشر است

يك گروه به سرپرس�تي علي تاجدي به گفت وگ�و با افراد 
مختل�ف درباره ش�هيد محمد زهراب�ي پرداخت�ه  اما هنوز 
هيچ ناش�ري، حاضر به انتش�ار اين مجموعه نش�ده است. 
علي تاجدي در گفت وگو با مهر به اينكه خاطرات محمد زهرابي 
گردآوري شده اش��اره و بیان كرد: نزديك به 20 نفر از خادمان 
شهدا در استان خوزستان، طي هش��ت ماه به گفت وگو با افراد 
مختلف درباره پاسدار شهید محمد زهرابي و همچنین گردآوري 
زندگینامه و خاطرات او پرداخته اند. اين مجموعه، آماده انتشار 
اس��ت اما هیچ كدام از ناشران خوزس��تاني، از چاپ آن به خاطر 

گراني كاغذ و مشكلات مالي استقبال نكرده اند. 
سرپرست گروه گردآورندگان خاطرات شهید زهرابي با معرفي 
مختصر اين ش��هید گفت: محمد زهراب��ي را در عملیات فتح 
المبین به عنوان فرمانده گروهان و سپس فرمانده گردان شهید 
دانش از تیپ ۱5 امام حس��ن مجتبي )ع( انتخاب كردند. او در 
عملیات هاي الي بیت المقدس، رمضان، محرم و والفجر مقدماتي 
ش��ركت كرد و هجدهم بهمن م��اه ۱36۱ در عملیات والفجر 
مقدماتي در منطقه شیب میسان عراق به فیض عظیم شهادت 
نائل آمد و پیكر مطهرش در تاريخ 26 ارديبهشت سال ۱372 
تفحص و شناسايي و 28 تیرماه همان س��ال در گلزار شهداي 

شوش دانیال)ع( به خاك سپرده شد. 
.............................................................................................................
در مراسم بزرگداشت شهداي هفتم تير مطرح شد

 چهره فرهنگي منافقين 
خطرناك ترين چهره آنهاست

دبير كل بنياد هابيليان روز گذش�ته در آيين بزرگداش�ت 
ش�هداي مظل�وم هفت�م تي�ر ك�ه در مجموع�ه فرهنگي 
سرچش�مه برگ�زار ش�د چه�ره فرهنگ�ي منافقي�ن 
را يك�ي ازخطرناك تري�ن چهره ه�اي آنه�ا دانس�ت. 
سید جواد هاش��مي نژاد گفت: اس��تكبار جهاني پیوسته از اين 
جريانات حمايت و اس��تقبال كرده است. هیچ كجاي دنیا ديده 
نمي ش��ود كه مقامات عالیرتبه يك كشور به راحتي توسط يك 
سازمان تروريستي به شهادت رسانده شوند و اين موضوع در تمام 

اسناد بین المللي منعكس شده است. 
هاشمي نژاد از تهیه طوماري با امضاي خانواده شهداي ترور خبر 
داد و گفت: براي نخس��تین بار درصدد تهیه لیستي با امضاي 
خانواده هاي شهداي ترور هستیم، اين لیست ۱2 هزار نفره بدين 
جهت است تا ما آن را به مجامع بین المللي ببريم و مطالبات خود 

را در اين زمینه مطرح كنیم. 
دبیر كل بنیاد هابیلیان يادآور شد: همچنین لیست ۱7هزار نفره 
شهداي ترور نیز در مدت دو سال توس��ط همكاران تهیه شده 

است و اكنون درصدد مستندسازي آن هستیم.

گفت وگوي »جوان« با تهيه كننده و كارگردان برنامه »ستارگان راه«

 حرف شهيد را بايد
در ويترين جديد و جوان پسند ارائه كرد

س�يدضياء الدين دري مي گوي�د: جعفري جل�وه بع�د از 
س�اخت »كي�ف انگليس�ي« ب�ه عن�وان مدير س�ازمان 
گفت: برايت داس�تان هايي ممكن اس�ت درس�ت ش�ود، 
حواست جمع باش�د. اولين اتفاق در جشنواره سيما افتاد.

كارگردان س��ريال كلاه پهلوي كه به بهانه بازپخش اين سريال به 
عنوان آخرين سريال تاريخي پرمخاطب تلويزيون با تسنیم گفت وگو 
كرده عنوان كرده است: كیف انگلیسي زماني پخش شد كه مجلس 
ششم تازه چهار ماه بود راه افتاده بود، مجلس ششم ژستش اين بود 
كه شايسته سالاري بايد باش��د، آدم هاي تحصیلكرده و كساني كه 
مطالبات روز دارند و جامعه را مي شناس��ند بايد بیايند. دولت هم 
دولت اصلاحات بود. اينها آمدند و با توپ پر هم آمدند. در هشت سال 
رياست جمهوري آقاي هاشمي بیشتر اينها بعد از اينكه جنگ تمام 
شد، رفتند خارج از كشور. چون آقاي هاشمي نمي توانست به همه 
اينها پست بدهد ضمناً اينها در حد لیسانس بودند و مي خواستند 
يك دكترايي در آن زمان بگیرند. به آنها ارز داده شد، رفتند زبان ياد 
گرفتند، نمونه اش آقاي صادق زيباكلام. وقتي مجلس ششم روي 
كار آمد گفتند قهرمان داستان مي خواهد تلويحاً به مردم بگويد اين 
كساني كه در خارج از ايران درس خواندند و آمدند، انگلیسي هستند. 
در حالي كه من اين فیلمنامه را در دلم براي امام خمیني)ره( و دكتر 
شريعتي نوشته بودم. دلیلش اين بود كه شريعتي مي گفت زير هیچ 
قرارداد استعماري امضاي روحانیت نیست. حداقلش اين است كه 
آنها به اين سادگي امضا نمي دهند. در تاريخ فیلمسازي كشور، در 
تاريخ فیلمسازي خاورمیانه، در تاريخ فیلمسازي قاره آسیا و در تاريخ 
فیلمسازي امريكا، چنین چیزي سابقه نداشته كه بالاي ۱00 نماينده 

مجلس در سخنراني پیش از دستورشان در مجلس علیه يك سريال 
حرف بزنند. من نامه اي براي آقاي كروبي نوشتم كه رئیس مجلس 
ششم بود. نوشتم آقاي كروبي شما اين میدان را در اختیار نمايندگان 
بي اطلاعي داديد كه آمدند علیه من حرف زدند. دري مي افزايد: بعد 
از اينكه اين س��ريال را س��اختم از آقاي جعفري جلوه خداحافظي 
كردم. گفت: كجا مي روي؟ مقداري ما را نصیحت كرد. به عنوان مدير 
سازمان گفت: برايت داستان هايي ممكن است درست شود، حواست 
جمع باشد. اولین اتفاق در جشنواره سیما افتاد. حداقل به فیلمنامه 
كیف انگلیسي جايزه داده نشد. من امروز براي اولین بار بعد از قريب 
به دو دهه اعلام مي كنم كه فیلمنامه اين سريال، يكي از اصولي ترين 
فیلمنامه هايي است كه در تلويزيون تكلیفش با مخاطب روشن است؛ 
چه چیزي را مي خواهد بگويد و چه پیامي مي خواهد بدهد و در ايجاد 
نقاط عطف منحني هاي دراماتیك و آن چیزهايي كه يك درام نیاز 
دارد. روي دست آن هنوز فیلمنامه نیامده، يعني هنوز فیلمنامه اي 

نیامده كه قاعده كیف انگلیسي را كامل داشته باشد.

ضياء الدين دري: 

گفتند »كلاه پهلوي« را بسازي برايت داستان درست مي شود!

 گفت وگوي»جوان« با پژمانفر 
عضو كميسيون فرهنگي مجلس به بهانه پخش فوتبال در برخي مساجد

مساجد مكمل جريانات فرهنگي، ورزشي و اجتماعي كشور هستند
    مصطفي شاه كرمي

حج�ت الاس�لام پژمانف�ر در واكن�ش به خب�ر پخش 
فوتب�ال در برخ�ي مس�اجد و حس�ينيه ها مي گوي�د: 
مس�جد به عنوان مهم تري�ن پايگاه اجتماع�ي، ديني، 
فرهنگي، سياس�ي و حتي ورزش�ي بايد بتواند جوانان 
و نوجوان�ان را بر اس�اس اس�تعداد و توانايي هايش�ان 
بكن�د.  جم�ع  جماع�ت،  ام�ام  فرمانده�ي  ب�ا  و 
حجت الاس��لام نصرالله پژمانفر عضو كمیس��یون فرهنگي 
مجلس شوراي اسلامي در رابطه با اين گونه اقدامات كه به 
تازگي در برخي مس��اجد نمونه هاي مشابهي در حوزه هاي 
فرهنگي، هنري و... را شاهد هس��تیم، به خبرنگار »جوان« 
مي گويد: ما ظرفیت هاي مغفول بسیاري داريم كه توجهي 
به آنها نش��ده، در جاهاي ديگري به دنبال اين هس��تیم كه 
راهكاري براي حل مش��كلات مان در بخش هاي ديگر پیدا 
بكنیم. الحمدلله اين مسائل در حال بازگشت به ظرفیت هاي 

اسلامي جامعه خودمان است. 
وي در ادامه با اشاره به اينكه يكي از اين ظرفیت ها مساجد 
هس��تند كه متأس��فانه در طول اين چهار دهه خیلي مورد 
غفلت واقع ش��ده اند، مي افزايد: جريان فرهنگي كشور هم 
با همه اقداماتش نتوانس��ت مشكلات كش��ور را آنطور كه 
شايسته و لازم است، حل و فصل بكند. نتیجه برخي از آنها 
هم اين بود كه در كن��ار پرداختن به يك موضوع، موضوعي 
پیچیده تر در جامعه ايجاد مي شد. در شهر مشهد مقدس به 
عنوان مجموعه اي كه پیشتاز است طي سال هاي گذشته يك 
ورودي در بهره برداري و بازيافت ظرفیت هاي مساجد صورت 
گرفته است. مس��جد به عنوان مهم ترين پايگاه اجتماعي، 
ديني، فرهنگي، سیاسي و حتي ورزشي بايد بتواند جوانان و 
نوجوانان را بر اساس استعداد و توانايي هايشان و با فرماندهي 
امام جماعت، در كنار يكديگر جمع بكن��د. بحمدالله ما در 
اين حوزه شاهد فعالیت هاي متعددي هستیم كه به عنوان 
مباحث آموزشي شناخته مي شوند و از طرف ديگر با ورودي 
كه آموزش و پرورش هم در اين زمینه داشته و خواهد داشت 

مشغول اين بحث شده اند. 
اين نماينده مجلس شوراي اسلامي خاطر نشان مي كند: در 
حال حاضر بسیاري از اختلافات محلي را به مساجد ارجاع 
داده و آنها را حل و فصل مي كنند كه همین مس��ئله باعث 
كمتر شدن مراجعات مردم به شوراهاي حل اختلاف شده 
كه باري را از روي دوش آنها برمي دارد. موضوع برنامه هاي 

آموزشي دانش آموزان در مساجد به زودي كلید مي خورد كه 
همه اينها بخشي از ظرفیت هاي بالقوه مساجد است كه شهر 
مشهد در آنها پیشتاز اس��ت. اين اتفاقات باعث شد توجه به 
ظرفیت هاي مس��اجد به صورت خیلي جدي تر دنبال شود. 
الان ديگر مساجد صرفاً براي اقامه نماز باز نیستند بلكه در 

كنار اين مهم براي انجام ديگر فعالیت ها، مسجد باز است. 
پژمانفر همچنی��ن تأكید مي كند: امروز مس��اجد زيادي را 
داريم كه در زمینه هاي متنوع بسیاري در حال ارائه خدمات 
به مردم كشورمان هستند. به هر حال يكي از كارهاي خوبي 
كه انجام شد اين بود كه ما ورزش را به عنوان يكي از جريانات 
رش��ددهنده معنويات در بین افراد در نظر گرفتیم. ورزشي 
كه بر اساس محور مسجد باشد قطعاً و يقیناً بركات فراواني 
خواهد داشت و در جامعه نیز نتايج مثبتي را به بار مي آورد. 
اين فعالیت در شهر مشهد و به شكل ويژه در حال پیشرفت 
است و الحمدلله در مشهد موجب كثرت تعداد نمازگزاران 
شده است و هر كدام از نمازهاي يومیه دو بار اقامه مي شوند. 
اينها همه به دلیل استقبال گسترده مردم است كه در حال 

حاضر صورت مي گیرد. 
عضو كمیس��یون فرهنگي مجلس در پاس��خ به اين سؤال 
كه پخش مس��ابقات ورزش��ي چه نقش��ي در ارتقاي نقش 
مس��اجد مي تواند بازي كند، مي گويد: همه فعالیت ها اگر 
به محوريت مس��جد صورت بگیرد حتماً بركات زيادي در 
آن ش��كل مي گیرد، مثلًا يكي از ابتدايي ترين مباحثي كه 
با چنین اقداماتي شكل مي گیرد موضوع اطمینان بخشي و 
ايجاد امنیت رواني براي خانواده هاست كه با خیالي آسوده و 
مطمئن از فضاي تدين و تقوايي كه در مسجد هست حضور 
بچه هايش��ان در هر محوري مثل آموزش درسي، فرهنگي، 

ورزشي و... برايشان آسودگي دارد.

علی    موحد     دیده بان

حكمت 399
فرزند بر پدر حق��ى دارد و پ��در را نیز بر 
فرزند حقى اس��ت. حق پدر ب��ر فرزندان 
اين است كه در همه چیز جز در معصیت 
خداون��د س��بحان از او اطاع��ت كنند و 
حق فرزند بر پدر اين اس��ت كه نام نیك 
 بر او بگ��ذارد و او را به خوب��ى ادب آموزد 

)وتربیت كند( و قرآن را به او تعلیم دهد.

بررسي بي ثباتي بازار ارز و سوداگري در اولين گام    کتاب

»ثريا« از هفته آينده روي آنتن مي رود

    فرزين ماندگار
مجري و تهيه كننده برنام�ه »ثريا« از پخش دوب�اره اين برنامه 
از هفته آينده خب�ر داد و گفت: هنوز معلوم نيس�ت روي روال 
گذش�ته چهارش�نبه ها پخش مي ش�ود ي�ا روز ديگ�ري ولي 
تهيه  كننده برنامه مي گويد كه زمان پخش همان ساعت 23 است. 
محسن مقصودي در گفت وگو با باش��گاه خبرنگاران پويا در پاسخ به 
اين پرسش كه براي مش��كلات اقتصادي و نابس��اماني هاي بازار ارز 
چه پرداختي خواهند داش��ت، تصريح كرد: در س��ري جديد »ثريا« 
قرار اس��ت به موضوعات اقتصادي روز و مخصوص��اً چالش هاي اخیر 
بي ثباتي بازار ارز يك پرداخت جدي داشته باشیم و در اين بین با حضور 
كارشناسان مجرب راهكار ارائه مي دهیم. سعي مان بر اين است كه حس 
مطالبه گري را تقويت كنیم و دغدغه ها و نكاتي كه مردم به ما مي گويند 
را نیز هم مطرح و هم از مسئولان مربوطه مطالبه مي كنیم. امیدواريم در 
اولین گام بتوانیم راهكارهاي مناسبي براي ايجاد ثبات در بازار ارز و مهار 
سوداگري ارائه دهیم. وي با اش��اره به رويكردهاي سري جديد برنامه 

»ثريا« خاطرنشان كرد: در حال ساخت مستنداتي هستیم كه به تدريج 
پخش مي شوند، مثل بازار عراق، س��وريه و مجموعه مستندي تحت 
عنوان »همسايه شمالي« كه مراحل فني را مي گذراند. در مستندات 
اقتصادي نگاهي به تولید داخلي، شهرسازي و معماري و مسكن داشتیم 
و همچنین به امنیت قضايي هم توجه كرده ايم. سعي مان بر اين است 
مس��ائل و مش��كلات مردم را به جد پیگیري كنیم تا مردم بدانند ما 
نماينده اي قابل اعتماد براي آنها در تريبون رسانه ملي هستیم. در سري 
جديد »ثريا« بیش از همه چیز مي خواهیم بسته هايي علمي و اجرايي 
براي بهبود وضعیت اقتصادي مردم به مسئولان مربوطه پیشنهاد دهیم 
و البته در جاي خود مطالبه هم مي كنیم. »ثريا« دو سال پیش پس از 
پخش ويژه برنامه اي درباره جشنواره عمار مورد تقدير رهبر انقلاب قرار 
گرفت اما اين تقدير هیچ گاه باعث نشد تا پخش ثريا منظم تر از گذشته 
و جسورانه تر از قبل ادامه پیدا كند. ثريا در سال 95 با فشارهاي بي نظیر 
دولتي تعطیل شد. اين برنامه پرمخاطب سیاسي،  فرهنگي و اجتماعي 
سیما ديگر روي آنتن نرفت تا صدا و سیما در روزهاي مانده به انتخابات 
رياست جمهوري س��ال 96، هیچ بهانه اي براي فشار به جريان حاكم 
دولتي نداشته باشد. ثريا اما بالاخره برگش��ت، آن هم در همان اواخر 
سال 95 اما خنثي و محدود. رسانه ملي دست تهیه كننده و برنامه سازان 
ثريا را حسابي بست و آنها را در انتخاب هايي بسیار گزينش شده قرار 
داد. ثريا علاوه بر برنامه تلويزيوني زنده و مس��تقیمش، با مستندهاي 
متنوع و جذابي كه در اين سال ها ساخته نیز به شهرت رسیده است، 
البته بايد اشاره كرد كه تعدادي از مستندهاي ثريا هرچند ساخته شد 
و تیزرش هم در شبكه هاي مختلف سیما پخش شد اما هیچ گاه فرصت 

اين را نداشت كه تمام و كمال روي آنتن رسانه ملي بیايد.

مدير انتشارات رود مطرح كرد
 چرا بايد يك انتشاراتي موفق

مجبور به تعطيلي شود؟ 
مدير انتش�ارات رود كه در آس�تانه تعطيل�ي ق�رار دارد، مي گويد: وقتي 
انتش�اراتي با اين س�ابقه و اين تأييديه از م�ردم وجود دارد؛ چ�را بايد به 
دليل عدم حمايت از س�وي نهاد هاي دولتي رو به تعطيلي كش�يده شود؟

انتش��ارات رود پس از 20 سال فعالیت تعطیل مي شود! انتش��اراتي كه با رقیب 
مجازي و در شرايط س��خت توانس��ت به كار خود ادامه دهد، اما اكنون به دلیل 
شرايط اقتصادي بايد از مشتريان و دوستدارانش خداحافظي و فضا را براي مجازها 
باز تر كند! دنیاي مجازي كه باعث تحرك كمتر فرزندان، حذف كتاب از سبد خريد 
خانوار و كاهش مطالعه شده است به تازگي به كمك يك ناشر آمد تا مسئولان را 
مطلع و پیگیر تعطیلي آن كند. به همین بهانه جوان آنلاين سراغ مدير مسئول 
انتشارات رود رفته است. محمد زارع در اين باره مي گويد: انتشارات رود از سال 
۱373 شكل گرفت و از سال ۱377 اين مغازه را خريداري و تبديل به كتابفروشي 
كردم. كتابفروش��ي رود حرفه اي كار مي كرد. واقعیت اين اس��ت كه ما در اينجا 
خیلي گزيده كتاب مي آورديم و كتاب ها خیلي خوب ارائه مي شد. به گفته وي با 
توجه به وضعیت حال حاضر كتابخواني بايد به اين روند كمك كرد تا زنده بماند. از 
وزارت ارشاد و شهرداري به عنوان متولیان اين امر تقاضاي كمك دارم. انتشاراتي 
كه 20 سال به كار خود ادامه داده اس��ت يعني مهر تأيید مردم روي كارنامه اش 
است. اكنون متولیان امر مدعي اين هستند مي خواهند كمك به كتابفروشي هاي 
جديد كنند و ناشران جديد وارد اين عرصه شوند؛ وقتي انتشاراتي با اين سابقه و 
اين تأيیديه از مردم وجود دارد؛ چرا بايد به دلیل عدم حمايت از سوي نهاد هاي 

دولتي رو به تعطیلي كشیده شود؟


